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W kodeksie postępowania cywilnego w dalszym ciągu istnieje tzw. fikcja doręczenia.

Oznacza ona, że przesyłka polecona wysłana przez sąd na adres strony podany

przez nią w trakcie postępowania jest uznana za doręczoną.

W listopadzie 2019 roku ustawodawca wprowadził jednak istotną zmianę do kodeksu

postępowania cywilnego, która wyłącza fikcję doręczenia dla pierwszego pisma w

sprawie adresowanego do strony pozwanej lub uczestnika postępowania.

Poniższe opracowanie przybliża zagadnienie doręczenia takiego pisma przez

Komornika.

1. Doręczenie przez sąd pierwszego pisma w sprawie

Niezbędnym elementem pozwu lub wniosku wszczynającego postępowanie sądowe

jest podanie adresu zamieszkania strony pozwanej.

Oznacza to, że przygotowując pozew nie możemy pominąć wskazania adresu

zamieszkania strony pozwanej (ostatnio nam znanego). Sąd próbując doręczyć

stronie przeciwnej pierwsze pismo w sprawie kieruje do niej również zobowiązanie do

zajęcia stanowiska w sprawie i pouczenia związane z prowadzonym postępowaniem.

Zgodnie z art. 139(1) § 1 kodeksu postępowania cywilnego, jeżeli pozwany, który jest

osobą fizyczną, nie odebrał pisma (pomimo podwójnego awizowania) przesłanego

mu na adres pozwu, innego pisma procesowego lub orzeczenia wywołującego

potrzebę obrony jego praw, a w sprawie nie doręczono mu wcześniej żadnego pisma

w sposób, a żaden inny przepis nie przewiduje skutku doręczenia, sąd zawiadamia o

tym powoda, przesyłając mu odpis pisma sądowego dla pozwanego i zobowiązując

do doręczenia tego odpisu pisma pozwanemu za pośrednictwem komornika.

Poniżej treść przykładowego zobowiązania Sądu, które zostało skierowane do strony

wszczynającej postępowanie:
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2. Wniosek o doręczenie komornicze

Zawartością przesyłki poleconej z sądu poza zobowiązaniem, którego przykład

podaliśmy na stronie powyżej, jest również koperta, w której znajdują się dokumenty

przeznaczone dla strony pozwanej.

UWAGA: Powód nie powinien otwierać koperty, która jest przeznaczona dla

doręczenia dla strony pozwanej. Bardzo często koperta jest zapieczętowana, a

strona powodowa nie jest adresatem przesyłki skierowanej do strony pozwanej, więc

list nie jest dla niej przeznaczony. Może się tak zdarzyć, że komornik odmówi

doręczenia takiej koperty. Wtedy należy zwrócić się do sądu o ponowne zalakowanie

koperty, co z pewnością wydłuży postępowanie.

Ze pisma udostępnionego na poprzedniej stronie wiemy już, że sąd zobowiązał

stronę wszczynającą postępowanie do złożenia w terminie dwóch miesięcy od dnia

doręczenia jej zobowiązania, dowodu doręczenia jej korespondencji za

pośrednictwem komornika.

Nie jest to jedyna możliwość, aby sprawa była dalej rozpatrywana. Jeżeli

dysponujemy pisemnym dowodem, że druga strona zamieszkuje pod wskazanym

adresem, możemy spróbować przekonać sąd do uznania tego i zrezygnowania z

doręczenia komorniczego. Wyjątek ten nie dotyczy doręczeń do strony, która

zamieszkuje za granicą (doręczenie komornicze jest konieczne).

Podkreślić trzeba, że na złożenie dowodu doręczenia mamy dwa miesiąca. Po

upływie tego czasu sąd zawiesi postępowanie w sprawie, a po 3 miesiącach od

wydania postanowienia o zawieszeniu zostanie ono umorzone (konieczne będzie

złożenie ponownie pozwu w sprawie).

Aby uniknąć tych skutków rekomendujemy, aby zaraz po otrzymaniu zobowiązania

podjąć kroki zmierzające do złożenia wniosku o doręczenie korespondencji za

pośrednictwem komornika.
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Wyboru komornika dokonujemy według własnego uznania, ale warto, aby był to

komornik najbliżej miejsca zamieszkania strony pozwanej (ponosimy koszty dojazdu

komornika na wskazany adres).

Poniżej przykładowy wniosek o doręczenie komornicze:

Pismo może zawierać wniosek o podjęcie przez komornika czynności zmierzających

do ustalenia aktualnego adresu zamieszkania adresata. Komornik w tym celu może

żądać od organów podatkowych, rentowych i banków informacji o posiadanych przez

nich adresach strony pozwanej. Jednocześnie komornik może także korzystać z

informacji posiadanych z urzędu, jeżeli aktualny adres zamieszkania adresata jest

mu znany.
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Do wniosku należy dołączyć zamkniętą kopertę z zawartością dla pozwanego oraz

kopię zobowiązania, którą skierował do nas sąd.

Komornik dokonuje doręczenia w terminie 14 dni od dnia skierowania do niego

zlecenia.

Opłata w związku ze zleceniem doręczenia komorniczego wynosi 60 zł (art. 41

ustawy o kosztach komorniczych). W wypadku podjęcia przez komornika działań

zmierzających do ustalenia aktualnego adresu zamieszkania opłata wzrasta o

dodatkowe 40 zł. Dodatkowo należy doliczyć koszty związane z przejazdem

komornika do miejsca zamieszkania. Szacunkowo koszty doręczenia komorniczego

wynoszą około 100 zł i są w pierwszej kolejności pokrywane przez stronę powodową,

ale strona powodowa może domagać się ich zwrotu od drugiej strony w razie

uwzględnienia żądania strony powodowej.

3. Zawiadomienie sądu o doręczeniu komorniczym

Po skutecznym doręczeniu komorniczym otrzymujemy postanowienie o ustaleniu

kosztów doręczenia i dowód doręczenia korespondencji stronie przeciwnej.

W kolejnym kroku należy kopię korespondencji otrzymanej od komornika (dowód

doręczenia) złożyć wraz z pismem przewodnim w sądzie z wnioskiem o podjęcie

dalszych działań w sprawie.

Jeżeli komornikowi nie uda się doręczyć korespondencji, możemy poinformować o

tym sąd dołączając dokumenty od komornika i na podstawie art. 143 kro złożyć

wniosek o ustanowienie kuratora do doręczeń dla osoby nieznanej z miejsca pobytu.

Zgodnie z tym przepisem jeżeli stronie, której miejsce pobytu nie jest znane, ma być

doręczony pozew lub inne pismo procesowe wywołujące potrzebę podjęcia obrony jej

praw, doręczenie może do chwili zgłoszenia się strony albo jej przedstawiciela lub

pełnomocnika nastąpić tylko do rąk kuratora ustanowionego na wniosek osoby

zainteresowanej przez sąd orzekający.

4. Doręczenie komornicze - wyjątki

Doręczenie komornicze to instytucja zabezpieczająca przede wszystkim prawa osób

fizycznych.
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W wypadku strony będącej przedsiębiorcą wpisanym do CEIDG, która nie ujawniła w

ewidencji zmiany adresu do doręczeń, pisma doręcza się na adres, pod którym

strona zamieszkuje. W wypadku konieczności doręczenia komorniczego koszty

doręczenia obciążają adresata niezależnie od wyniku sprawy.

Inaczej wygląda sytuacja podmiotów wpisanych do KRS, ponieważ jeżeli nie można

doręczyć pisma ze względu na nieujawnienie w tym rejestrze zmiany adresu, pismo

to pozostawia się w aktach sprawy ze skutkiem doręczenia, chyba że nowy adres

jest sądowi znany.


